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توقع مردم برای اینترنت
 بالا رفته است!

معاون وزیــر ارتباطات گفت: علــت نارضایتی مردم از 
کیفیت اینترنت رشد شتابان تقاضاست، البته کیفیت 
پایین نیامده و آمارها این را اثبات می کند، اما سطح توقع 
مردم از سرویس ها افزایش یافته و تعداد کاربرانی که از 
سرویس ها استفاده می کنند نیز افزایش یافته است.  به 
گزارش ایرنا، باقری اصل افزود: در حوزه زیرساخت های 
اقتصاد دیجیتال دست کم باید پهنای باند ۱۰۰مگابیت بر 
ثانیه را فراهم کنیم. شورای عالی فضای مجازی حکمی 
داشــت که طی آن باید امکان دسترسی به ۲۰میلیون 
پورت فراهم شود. باقری اصل ادامه داد: سرعت و پهنای 
باند کنونی برای تحول در اقتصاد دیجیتال کافی نیست. 
متوسط سرعت اینترنت ثابت ما زیر ۱۰مگ است و رتبه 
۱۴۴ دنیاییم. در اینترنت همراه سرعت نزدیک ۳۰ است 
و رتبه ما بین ۷۱ تا ۷۳ است.  اگر پهنای باند کافی فراهم 
نشود، آرزوهای دیجیتالمان محقق نمی شود. مردم انتظار 
کیفیت بهتر اینترنت دارند، این توقع حق آن هاســت و 

مردم می خواهند از این پلتفرم کسب درآمد کنند.

در احیای دریاچه ارومیه فرق می کند 
چه کسی رئیس دولت باشد

مدیر سابق واحد برنامه ریزی ستاد احیای دریاچه ارومیه 
می گوید در مورد احیای دریاچه ارومیه اینکه چه کسی 
رئیس دولت باشد فرق می کند. به گزارش خبرآنلاین، 
مسعود تجریشی مدیر ســابق واحد برنامه ریزی ستاد 
احیــای دریاچه ارومیه بیان کــرد: »در خصوص پروژه 
احیــای دریاچه ارومیــه این دولــت و آن دولت فرق 
می کند، چون اگر همــان دولت قبلی بود مطمئناً این 
پروژه های ســازه ای را تمام می کــرد و وارد پروژه های 
نرم افزاری می شــد، یعنی جریان را ادامه می داد، چراکه 
در پروژه های بزرگ خیلی نباید وقفه و تغییر نگاه ایجاد 
کنید، نباید مسیر پروژه را تغییر داد.«  او ادامه داد: »البته 
هنوز ناامید نیســتم اما به هر صورت پروژه دارد تغییر 
جهتی به خودش می بیند، این تغییر دولت ســبب شد 
که دولت جدید)سیزدهم( بگوید دولت قبل)دوازدهم( 
کاری نکرده و حتمــاً می خواهد بگوید من کار کردم و 
نمایندگان مجلسی که برای دور بعد دنبال رأی گرفتن 
هستند منتظرند ببینند چه بگویند که مردم خوششان 
بیاید، این وضعیت ما را در یک فضای سیاسی، اجتماعی 
قــرار می دهد که مردم به پــروژه احیای دریاچه ناامید 
می شــوند.« او گفت: »همان طور که ما از سه سال قبل 
در پی نهادسازی بودیم که بتوانیم یک مرکز آینده پژوهی 
در ارومیه داشته باشیم و نظارت های خود را ادامه دهیم، 
انتظار داشتیم با تغییر دولت این روند مانند دوی ماراتون 
ادامه پیدا کند تا مردم و محیط زیست کشور ضرر نکنند، 
این که یک سیستم جدیدی بیاید و همه کارهای قبلی 
را کنار بگذارد نشان می دهد ما در پروژه پیوستگی لازم 

را نداشتیم.«

ایران ایر: سقوط سقف هواپیمای تهران-
تبریز به دلیل وزش باد شدید رخ داد

مدیر روابط عمومی شرکت هواپیمایی ایران ایر گفت: در 
زمان تقرب به باند هواپیما با باد بسیار تند دچار تکان های 
شدید در هنگام فرود می شود و به همین دلیل گیره های 
نگه دارنده سقف داخلی هواپیما باز می شود و بخشی از 
این سقف داخلی هواپیما روی سر مسافران فرود می آید.  
به گزارش ایســنا، سقوط سقف هواپیمای ایران ایر تیتر 
ویدئویی بود که در روز های گذشــته در فضای مجازی 
منتشر شد که به گفته مدیر روابط عمومی این شرکت، 
به دلیل باز شدن گیره نگه دارنده سقف داخلی هواپیما به 
دلیل وزش باد شدید و تکان های هواپیما به این علت در 
هنگام فرود اتفاق افتاده است.  پرواز تهران-تبریز شرکت 
هواپیمایی ایران ایر در دو روز گذشته با حادثه ای همراه 
شد که حاشیه هایی را در فضای مجازی ایجاد کرد.  در 
ویدئویی که توسط یکی از مسافران این پرواز ضبط شده 
بود، بخشــی از ســقف هواپیما روی سر مسافران افتاد 
آن هم در شرایطی که گفته شد خلبان این پرواز یک بار 
نتوانسته بود، در فرودگاه تبریز فرود بیاید و دوباره برای 
نشســتن در باند دیگر این فرودگاه تلاش کرد.  حسام 
قربانعلی مدیر روابط عمومی شرکت هواپیمایی ایران ایر 
توضیح داد که پرواز تهران-تبریز به دلیل وزش باد شدید 
در جهت موافق با فرود موفقی در باند ۳۰ مواجه نشد و 
نهایتاً خلبان سعی کرد این هواپیما را در جهت مخالف 
وزش باد در باند ۱۲ فرودگاه تبریز به زمین بنشــاند.  او 
افزود: در این شرایط در زمان تقرب به باند هواپیما با باد 
بسیار تند دچار تکان های شدید در هنگام فرود می شود 
و بــه همین دلیل گیره های نگه دارنده ســقف داخلی 
هواپیما باز می شود و بخشی از این سقف داخلی هواپیما 
روی ســر مســافران فرود می آید.  مدیر روابط عمومی 
شرکت هواپیمایی ایران ایر با بیان اینکه هیچ جراحت و 
آسیبی به مسافران وارد نشده است، گفت: سرعت وزش 
باد در هنگام فرود هواپیما بیش از ۲۷کیلومتر بر ساعت 
بوده است و این باد از نوع برشی و در طبقه بندی مدیوم 
قرار داشــت و همین مسئله سبب شد تا چهار گیرنده 

دکوراسیون داخلی هواپیما باز شود.
 

آزاد شدن 4۶زندانی با استفاده 
از پابند الکترونیک

۴ زندانــی در اســتان چهارمحال وبختیــاری با پابند 
الکترونیکی زندان آزاد شدند.  احمدرضا بهرامی، رئیس کل 
دادگستری چهارمحال و بختیاری با اعلام این خبر گفت: 
این استان از ظرفیت های قانونی پابند الکترونیک استفاده 
حداکثری کرده و هم اینک نیز رتبه کشــوری اســتان 
چهارمحال و بختیاری در این بخش تک رقمی اســت. 
بهرامی با بیان اینکه در حال حاضر ۱۷۰زندانی استان از 
پابند الکترونیک استفاده می کنند، اضافه کرد: این تعداد 
نسبت به ۵ماه مدت مشابه ســال گذشته ۲۴۹درصد 
افزایش داشته اســت. بهرامی افزود: در سه ماه ابتدای 

امسال، ۲۷مورد جدید پابند نیز واگذارشده است.

خبر

حکم دادگاه درباره مهرشاد سهیلی قطعی شد
چهره نوجوان ارزشی  ها

 در کانون اصلاح و تربیت
همدلی|  پس از برگــزاری دادگاه تجدیدنظر در 
خصوص پرونده مهرشاد ســهیلی حکم او قطعی 

شد. 
مهرشــاد ســهیلی در دادگاه بدوی به ســه سال 
نگهداری در کانون اصلاح و تربیت و جزای نقدی 
و رد مال محکوم شــده بود که پــس از برگزاری 

دادگاه تجدیدنظر این حکم قطعی شد.
مهرشــاد ســهیلی از ســوی رســانه هایی مثل 
صداوســیما با عناوینی مثــل جوان ترین فرمانده 

آتش به اختیار معرفی شده بود. 
رســانه های جریان اصولگرا به قــدری او را بزرگ 
کردند که آیت الله مصباح در زمان حیات خود در 
مراســم رونمایی از زندگی نامه و شرح خدمات او 

حضور پیدا کرد. 
بااین حال خبر بازداشــت او در زمســتان ســال 
گذشــته توســط وزارت اطلاعات با اتهاماتی مثل 
»تحصیل مال نامشروع«، »غصب عنوان« و »جعل 
سند« باعث شد بســیاری نام مهرشاد سهیلی که 
تا پیش ازاین با عناوین پرطمطراق جریان موسوم 
به ارزشی شناخته می شد را در کنار سجاد غریبی 

هالک قلابی ایرانی قرار دهند.
عبدالصمد خرمشاهی، وکیل مهرشاد سهیلی گفته 
بود: دادگاه او در شعبه ۱۱۰ دادگاه کیفری قم که 

ویژه اطفال است برگزار شده بود. 
ســهیلی در دادگاه اتهامات خود را تکذیب کرد و 
گفت که اقداماتش همواره خیر و در جهت کمک 

به فقرا بوده است. 
عناوین اتهامی موکلم »تحصیل مال نامشــروع« 
و »غصب عنوان« و »جعل ســند« بوده است. در 
دفاع از موکلم گفتم که هرگز و در هیچ جا عنوانی 
برای خود قائل نشده و اگر دیگران او را با عناوینی 
مانند »فرمانده« یاد کرده اند مشمول غصب عنوان 

نمی شود.
سخنگوی وقت قوه قضاییه نیز ۲۰اردیبهشت ماه از 
صدور حکم برای مهرشاد سهیلی خبر داد و گفت: 
حکم بدوی این متهم صادر و وی به ســه ســال 
نگهداری در کانون اصلاح و تربیت، جزای نقدی و 

رد مال محکوم شده است. 
در نهایت در روزهای گذشته این حکم در دادگاه 

تجدیدنظر قطعی شد.
در همیــن رابطــه نعمــت احمــدی، حقوقدان 
می گویــد: زمانی که یک فرد در زیر ســن قانونی 
)۱8ســال( مرتکب جرمی شود، او را برای مصون 
ماندن از برخی آسیب ها در کانون اصلاح و تربیت 

نگهداری می کنند.
 البتــه ایــن امکان وجــود دارد که فــرد پس از 
رسیدن به ســن قانونی کانون را به مقصد زندان 

بزرگ سالان ترک کند.
در این رابطه نعمت احمدی حقوقدان در پاســخ 
بــه این که چرا »مهرشــاد ســهیلی« باید دوران 
محکومیت را در »کانون اصلاح و تربیت« بگذارند 
به ســایت دیده بان ایران گفــت: محیط زندان ها 
در برخی موارد برای نوجوانان مناســب نیست و 
احتمال دارد در آن مکان مورد آسیب قرار بگیرند.

او در پاســخ بــه این ســؤال که آیا فــرد پس از 
۱8ســالگی نیز اجازه مانــدن در کانون اصلاح و 
تربیت را دارد، گفت: بله! البته به شــرطی که فرد 
محکوم شده در محیط کانون مرتکب عملی نشود 
که برای نوجوانان حاضر در آنجا خطری داشــته 
باشــد. قانون گذار این اجازه را به مسئولان کانون 
اصــلاح و تربیت داده که برخــی از محکومان را 
حتی پس از رسیدن به سن قانونی نیز در محیط 

اصلاحی نگه دارند.
احمدی ادامه داد: در برخی از موارد مشاهده شده 
که یــک فرد به دلیل رفتار غلــط خود در کانون 
بلافاصله پس از رســیدن به ۱8ســال راهی بند 

عمومی زندان شده است. 
 این حقوقدان در پایان در پاسخ به این پرسش که 
آیا میزان حکم صادرشده برای مهرشاد سهیلی با 
سطح جرمی که وی مرتکب شده، همخوانی دارد، 
اظهار داشــت: بنده در جریــان کامل این پرونده 
نیستم و نمی توانم درباره آن اظهارنظر قطعی کنم.

گزارش

خبر

رئیس سازمان محیط زیست: پرونده 
نجفی در مسیر ابهام زدایی بود

رئیس ســازمان محیط زیســت می گویــد پرونده 
محیط بان برومند نجفی در مســیر ابهام زدایی بود. 
علی ســلاجقه در پیام تســلیت خود در رابطه با 
درگذشــت محیط بان برومند نجفی گفت: سازمان 
حفاظت محیط زیســت در دو سال گذشته تلاش 
بی وقفه ای برای کســب رضایت از شاکیان پرونده 
مرحوم نجفی و ابهام زدایــی از این پرونده و اثبات 
بی گناهی این محیط بان از اتهام قتل عمد انجام داد 
که از آن جمله می توان به حضور رئیس ســازمان 
در کرمانشاه جهت اخذ رضایت از اولیای دم اشاره 
کرد؛ اما درســت در شــرایطی که ارائه مستندات 
قانونی به دادگاه و شفاف سازی در مسیر پرونده، در 
حال نتیجه دادن و اثبات رسمی بی گناهی مرحوم 
نجفی بود، این جنایت دهشتناک به وقوع پیوست. 
سلاجقه در پایان از دستگاه های امنیتی و انتظامی 
و قوه قضاییه خواســته ضمن دســتگیری سریع و 
مجازات عاملان این »جنایت«، زمینه تأمین امنیت 
بیشتر برای سربازان طبیعت و محیط زیست ایران 

اسلامی را فراهم کنند.

اگر  »پولدارها  لطفی-  ســتاره  همدلی| 
بدحجاب باشــند باید جریمه اش را بدهند«، 
»کسی که شلوار زاپ دار می پوشد باید مالیات 
دهد.« این ســخنان یکی دو روز اخیر برخی 
از دبیران ســتاد امربه معروف و نهی از منکر 
است، همان ستادی که پیش تر با تمرکز روی 
حجاب زنان، علم مخالفت با بدحجابی را بلند 
کرده  بود و حتی از خشــونت های که در این 

حوزه بر زنان اعمال می شد نیز دفاع می کرد.
روز یکشنبه هاشــمی گلپایگانی، دبیر ستاد 
امربه معروف در همایش ملی عفاف و حجاب 
-برخلاف رویه پیشین این ستاد که حاضر به 
کوچک ترین انعطافی در حوزه حجاب نبود- 
پای »پول« را به حوزه حجاب باز کرد و گفت: 
»در طــرح عفاف و حجاب ســتاد، بدحجاب 
دیگــر مجرم نیســت بلکه متخلف اســت و 
به جای پرونده ســازی و مجازاتی که در قانون 

آمده است، شخص جریمه نقدی می شود.«
علاوه بر هاشــمی گلپایگانی، مهدی رضایی، 
دبیر ستاد امربه معروف و نهی از منکر خراسان 
رضــوی، نیز در مورد پروتکل های حوزه مد و 
لباس گفته: »مــا اعتقاد داریم که ممنوعیتِ 
خیلی از چیزها پاســخگوی امروز نیســت و 
جواب نمی دهد؛ مثلًا ممکن است یکی بگوید 
من دوست دارم در خانه شلوار زاپ دار بپوشم 
و چرا نباید بتوانم آن را خریداری کنم. ایرادی 
ندارد و باید بتواند آن را بخرد اما ابتدا مالیات 

آن را بپردازد.«
 رضایی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه 
چنانچه کارمندی پوشش اسلامی خود را در 
عکس حســاب کاربری شبکه های اجتماعی 
رعایــت نکند، چــه اتفاقی برایــش می افتد 
گفت: »اگر کارمند مربوطه موارد اعلام شده 
در پوشش اسلامی را رعایت نکند، به کمیته 
انضباط کار معرفی می شــود و در آن کمیته 
برایــش تصمیم گیری خواهد شــد. در آنجا 
می توانند در قالب پرونده ای با عنوان تخطی از 
قانون، حتی اخراج کارمند هم اجرایی شود.«

 پول بده، بی حجاب باش
این ســخنان اخیر دبیران ستاد امربه معروف 
و نهی از منکر نشــان می دهــد، گویا از نظر 
این طیــف، وقتی پای پول در میان باشــد، 
همه چیز قابل معامله اســت، حتی سیاست 
سفت و ســختی مانند »حجاب« که به رغم 
مخالفت های زیاد، طرفداران آن در تمام این 
چهاردهه به هیچ قیمتی حاضر به عقب نشینی 
از آن نبودنــد، اما در حــال معامله آن با پول 

هستند.
فقط دبیران امربه معروف و نهی از منکر نیستند 
که بــه این موضوع اشــاره می کنند، چندی 
پیش یکی از نمایندگان مجلس نیز به معامله 
حجاب با پول اشــاره کرد. ماه گذشــته و در 
بحبوحه افزایش گشت ارشاد، حسن نوروزی 

نماینده رباط کریم و بهارستان با دفاع از گشت 
ارشاد و توصیه به افزایش بیشتر آن در سطح 
شــهر، گفت: به نظر من جا دارد تا چهار بار 
تذکر داده شود و بار پنجم، تعهد گرفته شود 
و در نوبت ششم، روی به جریمه نقدی آورد. 
این روند، خودبه خود کنترل ایجاد می کند. در 
حالی مدافعان سیاست های حجاب و متولیان 
آن اکنون از معامله آن با پول سخن می گویند 
که پیش تر مســئله را تا حد اهانت به اساس 
اسلام نیز ارزیابی و عقب نشینی از آن را جنگ 
با خدا عنوان می کردند. آنان حتی با تفســیر 
بــه رأی ماده ۶۰۹ قانون مجازات اســلامی، 
برای سخت گیری های حجاب توجیه قانونی 
می آوردند. گفتنی است طبق ماده ۶۰۹ و بر 
اساس قانون مجازات اسلامی، هر چیزی که 
ناهنجاری ایجاد کنــد و نظم جامعه را به هم 

بزند، باید با مقابله قاطع روبرو شود.
 باوجوداینکه در این ماده اســمی از حجاب 
نیامده است، اما بیش از چهل سال است که 
موافقان حجاب با استناد به این ماده قانونی و 
خشونت های فیزیکی و کلامی گشت ارشاد و 

... توجیه کرده اند.
 میزان شل و سفت بودن گره روسری 

زنان با پول قابل تغییر است
گره زدن حجاب به پول پرســش های زیادی 
را ایجــاد می کنــد از آن جمله اگــر »گره« 
روســری  زنان در ایران و میزان سفت و شل 
بــودن آن با پول قابل تغییر اســت، پس چرا 
در این چهاردهه برای اعمال آن، پای اساس 
مذهب را به میان کشــیدند؟ چگونه شد که 
زنان به زعم آنان بدحجاب از شمول ماده قانونی 

۶۰۹ قانون مجازات اسلامی خارج شدند، مگر 
نه این که قانون لازم الاجراســت و طرفداران 
حجاب همواره با اســتناد بــه آن انتخاب در 
نحوه پوشش را از زنان می گرفتند؟ آیا تفسیر 
این افراد یک شبه از قانون تغییر کرد؟ سؤال 
دیگر این است که این جریمه ها که قرار است 
از بدحجابان دریافت شود به جیب کدام نهاد 
و دســتگاه می رود؟ چه کسانی از آن ذینفع 
می شوند و قرار است کجا و در چه راهی هزینه 

شود؟
سیاســت معامله حجاب با پول که از سوی 
برخی از مسئولان مطرح شده است، این باور 
را شکل می دهد که با »پول« همه چیز در این 
کشور رتق وفتق می شود، حتی موضوع حجاب 
که طرفداران و ســینه چاکان آن تا دیروز آن 
را به دیــن و مذهب ربــط می دادند و برای 
اینکه زنان جامعــه را ملزم به رعایت حجاب 
کنند، از هیچ خشونتی حتی اسیدپاشی نیز 
چشم پوشی نکردند، تمرکز و سخت گیری های 
آنان بــر مقوله حجاب تــا جایی پیش رفت 
که توانســتند هم جایگاه حجاب را در میان 
بخشــی از جامعه مخدوش کننــد و هم در 
صحنه بین المللــی حجاب را به عنوان نمادی 
از خشــونت که به زور بر زنان اعمال می شود، 
معرفی کنند؛ امــا اکنون از معامله آن با پول 

سخن می گویند.
 سیاست های چندگانه در مورد حجاب

البته این بار اول نیســت که سیاســت های 
دوگانــه در مورد حجاب اعمال می شــود. در 
طول این چهــار دهه حجاب بــه موضوعی 
تبدیل شــده که بر اســاس مقتضیات زمان 

برخوردهای چندگانه با آن شــده اســت. در 
چهل سال اخیر حجاب دغدغه اصلی بسیاری 
از مسئولان کشــور بوده است، اما میزان این 
دغدغه همیشــه بــه یک اندازه نبــوده و در 
زمان های مختلف قابلیت تغییر و جابه جایی 
داشته است. در تمام این سال ها برخی اوقات 
پوشــش و حجاب زنان به اولویت اول کشور 
تبدیل شده و در زمانی دیگر آن قدر محلی از 
اعراب نداشته که کاندیدای ریاست جمهوری 
در زمان تبلیغات انتخاباتی اش پشت تریبون با 
تعجب خاصی پرسیده: آیا مشکل امروز کشور 
ما موی جوانان است؟! یا دیگری از جمع آوری 
گشت ارشاد سخن گفته است. فارغ از تبلیغات 
انتخاباتی، در راهپیمایی ها و تجمعات مرتبط با 
نظام نیز شل شدن گره روسری زنان مشکلی 
ایجاد نمی کرد و حتی صداوسیما نیز نه تنها از 
نمایش تصویر این زنان به اصطلاح بدحجاب 
مشکلی نداشت، حتی به کرات با نمایش آنان 
همراهان نظام را از همه طیف های مردم نشان 

می داد.
در حالی برخی از مسئولان کشور سیاست های 
چندگانــه در مورد حجــاب اعمال می کنند 
که مقوله عفاف و حجــاب یک مقوله کاملًا 
فرهنگی و اعتقادی اســت که ساختار آن بر 
اعتقاد و باورهای مذهبی اســتوار است، اما با 
توجه به شــل کن و ســفت کن های موضوع 
حجاب در گذشــته و معاملــه آن با پول که 
اخیراً مطرح شده است، این باور شکل می گیرد 
که برخی با اســتفاده ابــزاری از حجاب فضا 
را به سمت و ســویی هدایت می کنند که از 
 این مســئله  نیز به نفع خود اســتفاده کنند.

دبیر ستاد امربه معروف و نهی از منکر: بدحجاب ها جریمه نقدی می شوند

 بدحجابی؛ منبع جدید درآمدزایی

همدلی| رئیس فراکســیون زنان و خانواده 
مجلس شــورای اســلامی گفت: با توجه به 
اقدامــات مثبتی کــه دربــاره لایحه حفظ 
کرامت و حمایت از زنان در برابر خشــونت 
در کمیسیون های تخصصی مجلس صورت 
گرفته، قرار اســت این لایحه بــه زودی به 

صحن علنی مجلس برود.
 فاطمه قاسم پور افزود: فرایند بررسی لایحه 
حفــظ کرامــت و حمایت از زنــان در برابر 
خشونت، در کمیســیون اجتماعی مجلس 
شورای اســلامی به پایان رسیده است و در 
کمیسیون تخصصی، وضعیت بررسی نهایی 

و تکمیل شده دارد.
 وی تصریــح کــرد: موضوعی کــه درباره 
ایــن لایحــه وجــود دارد ایــن اســت که 
پیشنهاد داده شــده مواردی به لایحه اضافه 
شــود؛ جلســه ای در هفته هــای آینده در 
کمیســیون های تخصصی خواهیم داشــت 
تا این اقدام انجام و ســپس به صحن علنی 

مجلس شورای اسلامی تحویل داده شود.
 به گزارش ایرنا، قاسم پور ادامه داد: پیش بینی 
ما این است که در هفته های آینده اقدامات 
نهایی مرتبط با این لایحه انجام شود تا با این 
اقدامات جدی که انجام شده است، در صحن 
علنی مجلس شــورای اسلامی برای تکمیل 
شــدن در دستور کار قرار گیرد چون فرایند 

بررسی آن تمام شده است.
 رئیس فراکســیون زنــان و خانواده مجلس 
شورای اسلامی درباره پیش بینی زمان نهایی 
شدن این لایحه در مجلس شورای اسلامی 
و اینکه چه زمانی بــه صحن علنی مجلس 
شورای اســلامی خواهد رفت، اظهار داشت: 
امیدواریم با تلاش هایی که در کمیسیون های 
تخصصی برای به نتیجه رسیدن این لایحه 
انجام شــده است در آینده ای نزدیک و شاید 
هفته هــای آینده در صحــن علنی مجلس 
مطرح شــده و در نهایت به تصویب برسد تا 

در نهایت زمینه اجرایی پیدا کند.

 لایحــه حفظ کرامت زنــان در برابر 
خشونت بعد از 10سال به صحن مجلس 

می رود
متن اولیه لایحه حفــظ کرامت و حمایت از 
زنان در برابر خشــونت، در معاونت امور زنان 
و خانــواده دولت دهم تهیه و تدوین و جهت 
تصویب به دولت ارســال شــد، ولی نظر به 
ماهیت قضایی آن در جلسه کمیسیون لوایح 
از دســتور کار دولت خارج شــد. این لایحه 
دوباره در دولت یازدهم در دســتور کار قرار 
گرفت و با تشــکیل چهار کارگروه تخصصی، 
متن آن بازخوانی، اصلاح و تکمیل و ســپس 
اسفند سال ۹۵ برای تصویب تقدیم دولت شد.

همچنیــن لایحــه بــا تصمیم دولــت در 
تاریخ۲۶اردیبهشت ســال ۹۶ از کمیسیون 
لوایح دولت نظر به ماهیت قضایی آن به قوه 
قضاییه ارجاع شــد تا آن قوه نظر موافق خود 
را در مواد مربوطه اعلام کند و از اردیبهشت 
۹۶ تا شــهریور ۹8 لایحه حمایت از زنان در 
برابر خشــونت در قوه قضاییه ماند و نهایتاً با 
پیگیری دولت و تشــکیل جلسات مشترک 
با قوه قضاییه با عنــوان لایحه حفظ کرامت 
و حمایت از زنان در برابر خشــونت به دولت 
بازگشت. کمیســیون لوایح دولت این لایحه 
را در دســتور قرار داد و طی جلسات متعدد 
با دعوت از نمایندگان دستگاه های اجرایی و 

قضایی ذی ربط و کارشناسان و صاحب نظران 
مرتبط، متن لایحه را بررسی، اصلاح، تکمیل 
و تصویب کرد،  ســپس لایحه حفظ کرامت و 
حمایت از زنان در برابر خشــونت در دی ماه 
۹۹ به تصویب هیات دولت نیز رسید و تقدیم 
مجلس شــورای اسلامی شد. این لایحه پس 
از حدود ۵ماه که از ســوی مجلس شــورای 
اسلامی اعلام وصول نمی شد، با پیگیری های 
مجدانه دولت بالاخره در تاریخ ۲۹اردیبهشت 
۱۴۰۰ اعــلام وصول و بــا قید یک فوریت به 
کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس ارجاع 
شده است. انســیه خزعلی، معاون امور زنان 
و خانواده ریاســت جمهوری نیــز دراین باره 
با اشــاره به اینکه با فراکسیون زنان مجلس 
شورای اســلامی برای لایحه حفظ کرامت و 
حمایت از زنان در برابر خشــونت مذاکراتی 
انجام داد تا با فوریت در دســتور کار مجلس 
قــرار گیرد، گفــت: این لایحه پــس از رفع 
نواقص و تنظیم سندهای پشتیبان، با فوریت 
در دســتور کار مجلس اســت. لایحه حفظ 
کرامت و حمایت از زنان، ۱۰ســال است که 
برای تصویب و اجرا معطل مانده اســت که با 
رایزنی های صورت گرفته، می توان امید داشت 
به زودی درباره این لایحه نتیجه خوبی حاصل 
شــود. وی اظهار داشت: این لایحه اکنون در 
مجلس شورای اسلامی در دست اقدام است و 

طبق پیگیری های انجام شده، فراکسیون زنان 
اعلام کرده که با قید فوریت موردبررسی قرار 
خواهد گرفت. فراکسیون زنان مجلس شورای 
اســلامی اعلام کرد که این لایحه در اولویت 
قرار دارد اما به دلیل دستور جلسات مختلف 
در مجلس امکان بررسی آن فراهم نشده که 
امیدواریم بتوانیم شاهد سرعت بخشی به طرح 
این لایحه در مجلس شورای اسلامی باشیم و 
پس از گذشت ۱۰سال لایحه حفظ کرامت و 
حمایت از زنان در برابر خشــونت به سرانجام 

برسد.
 حفظ جایگاه زنان با تصویب این لایحه 

قانونی
فاطمه مقصودی می گوید: عمده ترین کار این 
است که ازلحاظ قانونی موردبررسی قرار گیرد 
و می خواهیم با این لایحــه قانونی را تدوین 
کنیم که جایگاه زنان حفظ شــود و زنان در 
برابر خشونت مصونیت داشته باشند. مقصودی 
با بیان اینکه اصلی ترین کار این است که همه 
باید باور کنیم که زن موجودی الهی اســت و 
نباید جایگاهش خدشه دار شود، افزود: چون 
برخی افراد با حرکات و رفتار خود اعتقاد دارند 
کــه زن هیچ جایگاهی ندارد و دنبال تخریب 
آن هســتند، اما این گونه نیست. این نماینده 
مجلس افزود: ســاعت ها، روزها و ماه ها روی 
لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر 
خشونت کارشده است و اگر در صحن علنی 
مجلس شورای اسلامی مطرح شود، می توانیم 
به جایگاه واقعی زنان نیز برسیم. مقصودی با 
بیان اینکه از هیات رئیســه مجلس شورای 
اســلامی این موضوع را پیگیری می کنیم که 
هرچه سریع تر در صحن علنی مجلس مطرح 
شود، گفت: فعلًا برای مطرح شدن این لایحه 
در صحن مجلس، زمانی اعلام نشده است اما 
باید این موضــوع در اولویت همه قرار گیرد 
چون با این فضایی که اکنون در جامعه هست 
و این همــه دغدغه مندی بانــوان به نظر من 

هرچه سریع تر باید این کار انجام شود.

رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس خبر داد؛

لایحه ای برای حمایت از زنان در برابر خشونت


